
نهاد رهبری

آموزش                     

نشست مدیر کل فرهنگی اجتماعی نهاد مقام 
معظم رهبری در دانشگاه های کشور با جامعه 

دانشگاهی استان قزوین
در این نشست که روز یکشنبه ۹ دی ماه ۱۴۰۳ در دفتر 
نهاد مقام معظم رهبری در دانشگاه برگزار شد، حجت 
الاسلام والمسلمین دادسرشت مدیرکل فرهنگی اجتماعی 
نهاد دانشگاه ها  در دیدار با مسئولان دفاتر نهاد استان، 
معاونین فرهنگی دانشگاه ها، دبیران کانون های قرآن و 
فعالان قرآن و عترت دانشجویان و همچنین ائمه جماعات 
دانشگاه ها با بیان و تشریح ظرفیت های مختلف نهاد مقام 
معظم رهبری در دانشگاه  ها بر استفاده از این ظرفیت ها 
و تعامل بیش از پیش حوزه های فرهنگی هر دانشگاه با 
نهاد مرکز در پیشبرد اهداف و رسالت های محول شده 
تاکید کرد.ترویج اقامه نماز و چگونگی برپایی و گسترش 
نماز در دانشگاه ها نیز بخش دیگری از صحبت های 
ائمه  با  ایشان بود که به بحث و تبادل نظر در جلسه 

جماعات منجر شد.

بین الملل

ارتقا مرتبه علمی اعضای هیأت علمی دانشگاه 
پنجشنبه  روز  که  دانشگاه  ممیزه  هیأت¬  نشست  در 
از  نفر  سه  علمی  مرتبه  ارتقای  با  شد  برگزار  ماه  دی   6
اعضای محترم هیأت¬ علمی موافقت شد.  ارتقا به مرتبه 
دانشیاری جناب آقای دکتر رامین انصاری از گروه آموزشی 
آقای  جناب  دانشیاری  مرتبه  به  ارتقا  عمران،  مهندسی 
دکتر حسن پوررضی از گروه آموزشی علوم ورزشی، ارتقا به 
مرتبه دانشیاری جناب آقای دکتر محمد بختیاری از گروه 

آموزشی تاریخ.

دومین نشست شورای دانشگاه 
در سال ۱۴۰۳ برگزار شد 

دومین نشست شورای دانشگاه در سال 
جاری، صبح روز دوشنبه ۱۰ دی ماه ۱۴۰۳ 
با حضور دکتر قاسم زاده رئیس دانشگاه و 
دیگر اعضای شورا، برگزار و موضوعات 
مختلف دانشگاه بحث و بررسی شد که 
از موارد مهم نشست، طرح تاسیس و راه 
اندازی مرکز مطالعات جهان در دانشگاه 

بود که مورد تصویب قرار گرفت.

آنچه رهبر انقلاب درباره سردار سلیمانی نگفتند 
احد کریم خانی معاون سیاسی نیروی قدس سپاه طی یادداشت 
اختصاصی با عنوان “آنچه رهبری درباره حاج قاسم نگفت!” که 
تسنیم منتشر کرده، درباره ولایتمداری شهید حاج قاسم سلیمانی 
نوشت: مقام معظم رهبری، بهتر از هرکسی به ویژگی ولایتمداری 
و اعتقاد قلبی و راسخ حاج قاسم به “ولایت فقیه” واقف بودند اما از 
آنجا که این موضوع به شخص و جایگاه والای ایشان برمی گشت 

از اشاره مستقیم به آن خودداری فرمودند. 
متن این یادداشت به شرح زیر است:

و  سلیمانی  قاسم  حاج  سپهبد  ها  دل  سردار  شهادت  از  پس 
همرزمانش به دست شقی ترین انسان های روی کره خاکی یعنی 
ارتش تروریستی آمریکای جنایتکار، مراسم ها وجلسه های متعددی 
در تجلیل و تکریم این شهدای والامقام برگزار گردید که هرکدام 
از سخنرانان و مدعوین در برنامه های گوناگون به ابعاد شخصیتی 
و رفتاری شهید سلیمانی پرداختند. رهبر معظم انقلاب حضرت آیت 
الله العظمی امام خامنه ای )مدظله العالی( نیز ۱۸ دی ماه در دیدار 
مردم قم به مناسبت قیام ۱۹ دی در حسینیه امام خمینی )ره(  در 

بخش هایی از فرمایشات خود درباره این شهید بزرگوار فرمودند:
اولًا شهید سلیمانی، هم شجاع بود، هم با تدبیر بود... از همه اینها 
ابزار  ابزار شجاعت و  این  بود؛  با اخلاص  بود،  او  بالاتر، اخلاص 
تدبیر را برای خدا خرج می کرد؛ اهل تظاهر و ریا و مانند اینها 
نبود... یک خصوصیّت دیگر این بود که هم یک فرمانده جنگاورِ 
مسلطّ بر عرصه ی نظامی بود، هم در عین حال بشدت مراقب حدود 
شرعی بود... یک نکته  مهم این است که در مسائل داخل کشور 
اهل حزب و جناح و مانند اینها نبود، لکن بشدّت انقلابی بود. انقلاب 
و انقلابیگری خط قرمزِ قطعیِ او بود؛ این را بعضی ها سعی نکنند 
کم رنگ کنند، این واقعیّتِ او است؛ ذوب در انقلاب بود،... این آدم 
توانست در مقابل همه نقشه هایی که با پول، با تشکیلات تبلیغاتیِ 
وسیع آمریکایی، با توانایی های دیپلماسیِ آمریکایی، زورگویی هایی 
که آمریکایی ها روی سیاستمدارانِ دنیا بخصوص کشورهای ضعیف 
دارند، تهیه شده بود قد علمَ کند و این نقشه ها را در این منطقه غرب 

آسیا خنثی کند.
معظم له همچنین روز جمعه ۲۷ دی ماه در جمع باشکوه نمازگزاران 
تهرانی درباره حادثه شهادت سردار سلیمانی و تشییع باشکوه شهدای 

مقاومت فرمودند:
علاوه بر تشییع آن مجاهدان، اصل شهادت آنان نیز از آیات قدرت 
و  سرشناس ترین  یعنی  سلیمانی  سردار  ترور  چراکه  است،  الهی 
قوی ترین فرمانده مبارزه با تروریسم در کل منطقه، موجب رسوایی 

دولت بی آبرویِ آمریکا شد.
ایشان با اشاره به نمونه ای از حضور شجاعانه شهید سلیمانی در 
یک موقعیت خطیر و کاملًا در محاصره دشمن و هدایت عملیاتی 

که منجر به فرار دشمنان شد، گفتند:
در ترور این شهید شجاع، آمریکایی ها در میدان جنگ با او روبرو 
نشدند بلکه دزدانه و بزدلانه این جنایت را مرتکب شدند که این 

موجب روسیاهی بیشتر آنها شد.
اما رهبر معظم انقلاب در فرمایشات اخیر خود به یک خصوصیت 
بارز و شاخص شهید سلیمانی که یکی از اصلی ترین و مهم ترین 
ویژگی های ایشان هم در حوزه گفتار وهم در عرصه عمل  بود اشاره 
ای نکردند، نه از این جهت که معظم له اطلاعی از این مشخصه 
بارز شهید نداشتند بلکه بهتر از هرکسی رهبر معظم انقلاب به این 
ویژگی شهید واقف بودند اما از آنجا که این موضوع به شخص و 
جایگاه والای ایشان برمی گشت از اشاره مستقیم به آن خودداری 
فرمودند. آن موضوع اعتقاد قلبی و راسخ حاج قاسم به “ولایت فقیه” 
و مسئله ولایتمداری بالای ایشان بود. امروز تکلیف ما این است که 
شخصیت و ویژگی های شاخص شهید سپهبد سلیمانی را برای 
جامعه بویژه نسل جوان که با آن حضور بی نظیر ده ها میلیونی در 
سراسر کشور در مراسم تشییع وی با آرمان های شهید عهد و پیمان 

بستند بیشتر آشنا کنیم. 

قدردانی رئیس حوزه علوم، تحقیقات و توسعه فناوری 
وزرات دفاع از رئیس دانشگاه بین المللی امام خمینی)ره(  

به دنبال همکاری موثر در اجرای »طرح جهاد علمی نیروهای 
مسلح«، دکتر مصطفی قربانی رئیس حوزه علوم، تحقیقات 
و توسعه فناوری وزرات دفاع و مجری طرح جهاد علمی ستاد 
کل نیروهای مسلح از دکتر قاسم زاده رئیس دانشگاه بین المللی 
امام خمینی)ره( با اهدای لوح یادبودی قدردانی کرد. گفتنی است: 
مشارکت و تجمیع ظرفیت هاي دانشگاه ها، پژوهشگاه ها، پارک 
هاي علم و فناوري و مراکز تحقیقاتي  در طرح تقسیم کار ملي 
در پیاده سازي سند نقشهٔ جامع علمي داجا و هم افزایي ظرفیت 
هاي موجود در مراکز علمی و پژوهشی با هدف ارتقاي بهره وري 
تحقیقات بر اساس نظام مسائل دفاعي از اهداف همکاری و تعامل 
وزارت عتف در طرح جهاد علمی نیروهای مسلح عنوان شده است.

رئیس دانشگاه در نشست هم اندیشی رؤسای دانشگاه های استان قزوین 
با معاون آموزش و پژوهش سازمان پدافند غیر عامل کشورگفت: در حوزه 
اقتصاد هنوز نتوانسته ایم پاتکی در برابر حملات اقتصادی دشمن انجام 
دهیم که مشکل گشا باشد. اگر در این چهار دهه ستادی متناسب با پدافند 
غیرعامل در حوزه اقتصادی ایجاد می کردیم و به اقتصاد مقاومتی مورد نظر 
رهبری عمل می کردیم الان وضعیت اقتصادی کشور اینگونه بحرانی 
نمی شد. بنابراین پدافند غیرعامل ما در حوزه اقتصاد موفق نبوده و مردم 

این عرصه را فراموش شده می دانند.
سیدعلی قاسم زاده اظهار کرد: در دانشگاه بین المللی امام خمینی )ره( اقدامات 
زیادی در حوزه پدافند غیرعامل صورت گرفته است که ایمن سازی محیط 
سایبری دانشگاه و باز طراحی پایگاه ها و تهیه سخت افزارهای مناسب 
برای ذخیره سازی اطلاعات و محافظت از ساختار فضایIT   و سایبری 
چون سامانه ایمیل و... و دفع حملات سایبری و همچنین توجه به مسائل 
ایمنی محیط کار و آزمایشگاه ها نمونه های از آنهاست. تقریبا تمام دستگاه 
های رایانه ای که احتمال خطر آفرین و نفوذ هکرها بوده نوسازی و تعویض 

شد که آثار بسیار مناسبی در ایمن سازی داشته است. 
وی از اجرای طرح ایمن سازی سایبری سامانه های تحت وب در این 
دانشگاه خبر داد و گفت: با توجه به اینکه سامانه های این دانشگاه ممکن 
است مورد حمله سایبری قرار گیرد، بنابراین سامانه هایی که بیش از ۱۰ 
سال از عمر آنها گذشته بود، بازطراحی شد و اغلب سخت افزارها و نرم 
افزارها تعویض شد؛ امری که کمتر دیده و بازگو می شود و در این چند 

سال انجام چنین کارهای زیربنایی بسیار مهم و حیاتی است. 
قاسم زاده افزود: ما به ضرورت مطابق با هشدارهای وزارت کشور و سازمان 
پدافند غیرعامل نسبت به ایمن سازی فضای مجازی و سامانه ها اقدام 
کردیم، گفت: البته موضوعات پدافند غیرعامل محدود به این حوزه نیست 
و بخشی از پدافند غیرعامل مربوط به پیش بینی بحران های مدیریتی در 

آینده است. 

مراسم جشن ولادت حضرت زهرا )س( و تجلیل از برگزیدگان دومین 
رویداد بانوی اسوه روز چهار شنبه 5 دیماه همراه با دورهمی بانوان 

دانشگاه و صبحانه کاری در دانشگاه برگزار شد.
در این مراسم که با حضور هیأت رئیسه دانشگاه برگزار شد، دکتر 
قاسم زاده، ضمن تبریک ولادت حضرت زهرا)س(، روز مادر و روز 
زن بیان داشت: هر کدام از شما بانوان نقش خود را به عنوان، زن، 
مادر و یا خواهر ایفا می کنید و حضور و استقبال شما، نیاز دانشگاه را به 
برگزاری این برنامه ها در دانشگاه نشان می دهد و سعی کردیم در این 
سال ها با وجود ضعف و کاستی ها که محصول سالیان گذشته است 
و با امکاناتی که هست تا حدودی این مشکلات را رفع کنیم، ولی 
کافی نیست و دانشگاه باید در زمینه توجه به امور بانوان بیشتر کار کند.

وی گفت: اسلام و قرآن احیاگر مقام زن در جامعه بود به گونه ای که 

                           
   

زنان در جامعه در زمان قبل از اسلام جایگاه مناسبی نداشتند و اسلام 
و قرآن مقام زن را متعالی کرد و حضرت زهرا)س( را اسوه خلقت و 
آفرینش قرار داد و آفرینش بر مدار زن و الگوی زنان دو عالم حضرت 
زهرا)س(، سرور زنان قرار گرفت و از این بابت شما بانوان باید به 

خلقت خود به عنوان زن ببالید.
دکتر قاسم زاده با اشاره به دوران صنعتی شدن در غرب و نگاه دنیای 
غرب از آن زمان به زن برای سوء استفاده اقتصادی و نیروی کار ارزان، 
اظهار داشت: در انقلاب اسلامی این تفکر مورد پسند نیست و از منظر 
تاریخی، فکری و فلسفی برخلاف نگاه ابزاری غرب است و نگاهی 
ارزشمند به زن و پر از الگوهای مناسب در فرهنگ ایرانی-اسلامی 

است.
رئیس دانشگاه در پایان گفت: انتظار ما از شما بانوان جامعه دانشگاهی 

این است از نفوذ فرهنگ غربی در جامعه غافل نباشید و حافظ فرهنگ 
و هویت ایرانی - اسلامی که همانا هویت عفیفانه زیستن و زندگی 

کردن در جامعه است، باشید.
این مراسم همراه با مولودی خوانی و بیان مشکلات و خواسته های 
بانوان شاغل در دانشگاه و اعضای هیات علمی دانشگاه بود و در پایان 
در دومین رویداد بانوی اسوه از سه نفر از بانوان برگزیده در بخش 

هیات علمی، دانشجو و کارمند به عنوان بانوی اسوه تجلیل شد.
هیأت  درگاهی” عضو  مریم  دکتر  علمی؛”خانم  هیات  بخش  در 
علمی دانشکده علوم پایه، در بخش کارمندی؛ “خانم فتانه عابدی” 
کارشناس آزمایشگاه زمین شناسی و در بخش دانشجویی؛ “خانم 
فاطمه حسینی” به عنوان بانوی اسوه دانشگاه معرفی و تجلیل شدند.

پدافند غیرعامل در عرصه اقتصادی هم باید شکل بگیرد  

رئیس دانشگاه تصریح کرد: در حوزه آب و تأسیسات بحران هایی را 
پیش بینی کرده ایم، اما به خاطر کمبود بودجه و عدم حمایت قادر به رفع آنها 
نشدیم. در حوزه قطعی برق با توجه به اتفاقات اخیر باید با حمایت دولت 
نسبت به توسعه به کارگیری انرژی خورشیدی در دانشگاه ها اقدام شود؛ اگر 
چه در این زمینه ژنراتورها را تقویت کردیم و موانع به کارگیری و اتصال 

دانشکده ها را برداشتیم. 
رئیس دانشگاه با بیان اینکه به کمک شرکت های خصوصی طرح هایی 
برای راه اندازی مزرعه های خورشیدی در دانشگاه داریم، گفت: راه اندازی 
این مزرعه های خورشیدی هم به تأمین برق دانشگاه منجر خواهد شد و 

هم درآمدزایی را برای دانشگاه در پی خواهد داشت. 
قاسم زاده با تشکر از برنامه های سازمان پدافند غیرعامل کشور در حمایت 
از پایان نامه های با موضوع مدیریت بحران و پدافند غیرعامل، از دانشجویان 
پسر که خواهان کسر خدمت هستند دعوت کرد با قبول طرح های 
پیشنهادی و تصویب آن هم از این فرصت استفاده کنند و هم حمایت 

مالی دریافت کنند. 
وی با تاکید بر لزوم شناسایی نظام مسائل پدافند غیرعامل در استان قزوین 
گفت: باید کارگروهی با حضور نمایندگان دانشگاه ها تشکیل شود تا ضمن 
آسیب شناسی به مسئولان استان برای رفع مشکلات و دفع بحران ها 

یاری رسانند. 
رئیس دانشگاه با بیان اینکه در حوزه پدافند غیرعامل از تهدیدهای اقتصادی 
غفلت کرده ایم، گفت: با توجه به هجوم هدفمند و برنامه ریزی شده دشمن 

در حوزه اقتصاد باید پدافند غیرعامل در این بخش فعالانه ورود کند. 
قاسم زاده اضافه کرد: در حوزه اقتصاد هنوز نتوانسته ایم پازل های دشمن را 
شناسایی کنیم که بتوانیم واکنش مناسبی در برابر حملات اقتصادی آنها 
داشته باشیم. علاوه بر آن، تحریم نوعی حمله است و مقابله با آن به پدافند 
غیرعامل نیاز دارد. باید از ظرفیت های دانشگاهی و علم و فناوری در این 

حوزه استفاده کرد، امری که همچنان کمرنگ است.

به رصدخانه تهدیدات علم و فناوری نیاز داریم
همچنین معاون آموزشی و پژوهشی سازمان پدافند غیرعامل کشور در 
نشست هم اندیشی با رؤسای دانشگاه های استان قزوین گفت: کشور ما 
به یک رصدخانه  تهدیدات علم و فناوری نیاز دارد و برای این رصدخانه 
به دیده بان احتیاج داریم. دیده بان های رصدکننده تهدیدهای علم و فناوری 
دانشگاه ها هستند که در نهایت نتایج رصد و پایش دانشگاه ها باید در وزارت 

علوم، تحقیقات و فناوری تحلیل شوند.
رضا کلهر اظهار کرد: آنچه برای ما قطعیت یافته، این است که دشمن 

تهدیدات خود را مبتنی بر علم و فناوری اعمال می کند.
وی اضافه کرد: اگر بخواهیم از مردم، دارایی ها، زیرساخت ها و سرمایه های 
کشور صیانت کنیم، با روش های سنتی نمی توانیم این کار را انجام دهیم و 
نیاز به کار علمی و مطالعاتی داریم و نتایج پژوهش ها و مطالعات علمی باید 

کاربردی شود تا کاربست آنها را در حوزه پدافند غیرعامل مشاهده کنیم.
معاون آموزشی و پژوهشی سازمان پدافند غیرعامل کشور ادامه داد: بعد 
از دوران دفاع مقدس با وجود اینکه این کشور با جنس لشگرکشی از 
سوی دشمن مورد تهدید قرار نگرفته است، اما به صورت غیرعامل و 
غیرمسلحانه بارها تهدید شدیم که تهدیدهای زیستی در دوران کرونا و 

حملات اقتصادی از مصادیق بارز این تهدیدها هستند.
کلهر با اشاره به تهدیدات سایبری دشمن علیه زیرساخت های نظام 
جمهوری اسلامی گفت: در یک فصل از یک سال حدود ۱۷۰۰ بار به 
زیرساخت های سایبرمحور ما حمله می شود و این حملات نیاز به پاسخ 

علمی دارند.
وی تصریح کرد: کشور ما به یک رصدخانه  تهدیدات علم و فناوری نیاز 
دارد و برای این رصدخانه به دیده بان احتیاج داریم. دیده بان های رصدکننده 
تهدیدهای علم و فناوری دانشگاه ها هستند که در نهایت نتایج دیده بانی، 
رصد و پایش دانشگاه ها باید در وزارت علوم، تحقیقات و فناوری تحلیل و 

پردازش شوند.
معاون آموزشی و پژوهشی سازمان پدافند غیرعامل کشور با بیان اینکه 
تهدیدات مبتنی بر علم و فناوری بر علیه کشور زیاد داریم، گفت: دانشگاه ها 
باید این تهدیدات را رصد کرده و برای مدیریت این تهدیدات راهکارهای 

علمی ارائه دهند
کلهر افزود: ادارات کل پدافند غیرعامل در استان ها به بازوان علمی، 
پژوهشی و آموزشی نیاز دارند که دانشگاه های هر استان می توانند نقش 

این بازوان را ایفا کنند.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه دفاع غیرعامل از دارایی ها، سرمایه ها و 
زیرساخت های کشور یک مسئله امنیت ملی است و منافع ملی ما به 
آن گره خورده است، باید حداقل یک درصد از دانشجویان در حوزه نظام 
مسائل پدافند غیرعامل به کارگیری شوند که شامل رصد تهدیدات دشمن 

و شناسایی آسیب پذیری های کشور در این حوزه است.
معاون آموزشی و پژوهشی سازمان پدافند غیرعامل با بیان اینکه از پایان نامه 
و رساله های دانشجویان در مقاطع کارشناسی ارشد و دکتری با موضوعات 
پدافند غیرعامل حمایت ویژه می کنیم، گفت: خوشبختانه در استان قزوین 
طرح جامع پدافند غیرعامل تدوین شده که بخش های فاقد طبقه بندی 

امنیتی آن می تواند در دسترس دانشجویان قرار گیرد
کلهر اضافه کرد: دانشجویان استان قزوین می توانند از همین طرح جامع 
پدافند غیرعامل نظام مسائل مورد نیاز خود را احصا کرده و بر مبنای آن 

پایان نامه و رساله دانشگاهی تعریف کنند.

رئیس دانشگاه در نشست هم اندیشی رؤسای دانشگاه های استان قزوین با معاون آموزش و پژوهش سازمان پدافند غیر عامل کشور:

حضور عضو هیأت علمی دانشگاه در افتتاحیه 
کنفرانس بین المللی پیشرفت های ریاضی و 

کاربردهای آن در دانشگاه مانیپور هند 
عضو هیأت علمی، استاد برتر بین الملل دانشگاه بین المللی 
امام خمینی )ره( و پژوهشگر برتر یک درصد جهان در افتتاحیه 
کنفرانس بین المللی پیشرفت های ریاضی و کاربردهای آن در 

دانشگاه مانیپور هند به عنوان سخنران ویژه حضور یافت.
الملل دانشگاه  بین  برتر  استاد  رازانی،  دکتر عبدالرحمن، 
و پژوهشگر برتر یک درصد جهان در افتتاحیه کنفرانس 
بین المللی پیشرفت های ریاضی و کاربردهای آن در دانشگاه 
مانیپور هند که 6 و ۷ دسامبر ۲۰۲۴ برگزار شد، به عنوان 
سخنران ویژه حضور یافت. لازم به ذکر است افتتاحیه این 
کنفرانس به صورت زنده توسط تلویزیون ملی هند پخش شد. 

پژوهش                     

نشست هم اندیشی پژوهشگران دانشگاه 
بین المللی امام خمینی)ره( با مسئولان مرکز 

مطالعات و برنامه ریزی تهران 
علمي  های  همكاری  نظام مند  گسترش  راستای  در 
داده  حوزه  نظران  صاحب  و  متخصصین  با  پژوهشی  و 
»داده  عنوان  با  اندیشی  هم  نشست  داده،  علم  و  کاوی 
پژوهشگران  حضور  با  شهری«  مدیریت  در  محوری 
دانشگاه بین المللی امام خمینی)ره( در مرکز مطالعات و 
برنامه ریزی شهرداری تهران برگزار شد. در این نشست 
اعضای هیأت علمی دانشگاه بین المللی امام خمینی)ره( 
آقایان دکتر مجید امین افشار، دکتر مرتضی قلیچ، دکتر 
محمد  دکتر  رمضانی،  هادی  دکتر  میرزاحسین،  حمید 
بی جن خان با دکتر کوثر یزدان نجاد، رئیس اداره پیمایش 
و داده کاوی کانون افكارسنجی مرکز مطالعات و برنامه 

ریزی شهر تهران دیدار و گفتگو کردند.

 رویدادهای  هفتهیادداشت
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خدیجه ایران دوست
دانشیار دانشگاه بین لمللی امام خمینی )ره(

مقصود نبیلپور
دانشجوی کارشناسی ارشد دانشگاه بین المللی امام خمینی

از 500 مقاله معتبر دنیا است  کتاب حاضر چكیده بیش 
پویندگان علم گردآوری شده  به صورت کتاب خدمت  که 
مطلبی  که  است  شده  آن  بر  سعی  کتاب  این  در  است. 
راجع به پروتئین ها در فعالیت های ورزشی از قلم نیفتند اما 
نیک می دانیم یافته های آینده می تواند بر غنای این کتاب 

بیفزایند

شماره تماس فروشگاه کتاب: 028-33901213

پیام بهداشتی  یادی از شهدا

امام باقر)ع(: شرم و ایمان به هم پیوسته  اند؛ هرگاه یكی از آنها برود، 
دیگری هم در پی آن روانه شود.              )بحار الأنوار، ج۷۸، ص۱۷۷(

بدن شما به چه میزان پروتئین نیاز دارد؟

الگوریتم مصرف پروتئین

شهید
طاهر ورسه

توابع  از  خرم آباد  روستای  در   ،۱۳۳۷ سال 
خطیف،  پدرش  آمد.  دنیا  به  تاکستان  شهر 
تا  داشت.  نام  زینب  مادرش  و  بود  کشاورز 
به عنوان  پایان دوره راهنمایی درس خواند. 
سرباز ارتش در جبهه حضور یافت. دوازدهم 
اصابت  اثر  بر  در شوش  اردیبهشت ۱۳۶۱، 
ترکش به سینه، شهید شد. مزار او در گلزار 

شهدای زادگاهش واقع است.

بعد از کربوهیدرات ها و چربی ها، پروتئین ها  برای مدت طولانی تری شما را سیر 
نگه می دارند. پروتئین ها درشت مغذی هایی هستند که بدن ما در بیشترین مقدار 

به آنها نیاز دارد.
پروتئین ها در تمام سلول های بدن وجود دارند و بلوک های سازنده محسوب 
می شوند. با این حال، آنها فقط منبع انرژی مانند چربی و کربوهیدرات نیستند؛ 
پروتئین ها نقش حیاتی در ساخت و ترمیم عضلات و اندام های ما دارند و بدن 
برای عملكرد صحیح به 20 نوع از پروتئین ها نیاز دارد، که 9 نوع آن ضروری است 

و باید از منابع غذایی تامین شود.
دانستن اینكه باید چه مقدار پروتئین در روز مصرف کنید و بهترین منابع کدامند، برای 
حفظ سلامت کلی بدن بسیار مهم است. اما چند سوال دیگر نیز مطرح است. ما 
به چه میزان پروتئین نیاز داریم و آیا با بالا رفتن سن این میزان تغییر می کند؟ و آیا 

چیزی به نام پروتئین بیش از حد وجود دارد؟
مقدار توصیه شده رژیم غذایی برای یک بزرگسال، متوسط 8/0گرم پروتئین به ازای 
هر کیلوگرم وزن بدن است. اما این حداقل مقدار  برای بزرگسالان کم تحرک، و 
همچنین حداقل مقدار برای جلوگیری از از دست دادن توده بدنی است. بنابراین، 
اگر به عنوان مثال 65 سال و بیشتر سن دارید و حدود 75 کیلوگرم وزن دارید، باید 

روزانه حداقل 60 گرم پروتئین بخورید.
تحقیقات جدیدتر نشان می دهد که اکثر بزرگسالان نیاز روزانه بیشتری به پروتئین 

دارند؛ حدود1/3 تا 1/8 گرم به ازای هر کیلوگرم وزن بدن .
برای ورزشكاران که تمایل به افزایش توده عضلانی دارند، مقدار پروتئین روزانه 
بیشتری توصیه می شود، که این میزان 1/4 تا  2 گرم پروتئین به ازای هر کیلوگرم 
وزن بدن در روز است. بنابراین یک فرد 68 کیلوگرمی، به 89 تا 123 گرم پروتئین 
در روز نیاز دارد، و در صورت اولویت به رشد عضلانی این میزان به 95 تا 136 گرم 

می رسد.
برای بزرگسالان 65 سال و بالاتر، تحقیقات اخیر مصرف حداقل 1/2 گرم پروتئین 
به ازای هر کیلوگرم از وزن بدن را برای مبارزه با سارکوپنی )از دست دادن طبیعی 
عضلات ناشی از افزایش سن( توصیه می کند. به ویژه زنان یائسه، به دلیل کاهش 
سطح استروژن، ممكن است در معرض خطر بیشتری برای ابتلا به این بیماری 

باشند.

بخشی از وصیت نامه شهید: 

باید  متعهد  انسان  زمان،  از  مرحله  این  در 
ی  درجه  یا  کند؛  اتخاذ  را  خود  نهایی  تصمیم 
عنوان  به  من  خواری!  و  ت  ذَلَّ یا  شهادت  والای 
یک مسلمانِ مقلد امام، راه اول را انتخاب کردم 
دشمنان  با  جنگ  به  شهادت،  به  عشق  با  و 
ارزش  یا  بالاتریم  از حسین)ع(  ما  پرداختم. مگر 
به  شدم،  کُشته  من  گر  ا است؟  بیشتر  مان  جان 
دعا  فقط  که  دارم  را  وصیت  این  عزیزانم  شما 
کنید خدا مرا در زمره ی شهیدان درگاهش قرار 
در  و  الله  راه  در  برادرت  گر  ا عزیزم!  برادر  دهد. 
سنگر اسلام به خون خود غلتید، سعی کن هیچ 
برادرت  چون  ندهی؛  راه  خود  به  اندوهی  و  غم 
انتخاب  را  راه  ترین  کوشنده  و  پوینده  بهترین، 
کرد و تا آخرین لحظه اسلحه ی خود را بر زمین 
باید  ملت  داد.  ادامه  خود  ی  مبارزه  به  و  نیفكند 

باشد. قوانین اسلام  و  به خدا  فقط متكی 

 آیا مصرف بیش از حد پروتئین ضرری ندارد؟
اگرچه مصرف پروتئین ضروری است، اما بدن فقط می تواند مقدار مشخصی 
را در یک وعده استفاده کند و باقی پروتئین دریافتی ذخیره نخواهد شد. اگرچه 
محدودیت ثابتی وجود ندارد، در صورتیكه فرد ورزشكار نباشد، مصرف بیش از 

مقادیر توصیه شده، به عنوان چربی ذخیره خواهد شد.
مصرف بیش از حد پروتئین می تواند مضر باشد؛ زیرا می تواند منجر به حذف سایر 
مواد مغذی حیاتی، مانند چربی های سالم، فیبر و کربوهیدرات ها از رژیم غذایی 
شود. همچنین مصرف بیش از حد پروتئین، بصورت مداوم، می تواند منجر به 
بروز مشكلات گوارشی، حالت تهوع، سردرد، کم آبی بدن، سنگ کلیه و کاهش 
سطح انرژی شود، و خطر ابتلا به بیماری های قلبی، کبدی و کلیوی را افزایش 

دهد.بنابراین مصرف متناسب پروتئین اهمیت دارد.
پروتئین مورد نیاز بدن را از کدام دسته مواد غذایی تهیه کنیم؟

مانند بسیاری از مواد مغذی، تنوع در مصرف پروتئین ها نیز مهم است. توصیه 
می شود بیشتر پروتئین خود را از منابع کم چربی دریافت کنید، که می تواند شامل 

گزینه های حیوانی و گیاهی باشد.
پروتئین های حیوانی تمام اسیدهای آمینه ضروری بدن را تامین می کنند، و شامل 
مرغ یا بوقلمون، گوشت قرمز و همچنین ماهی، غذاهای دریایی، تخم مرغ و 
لبنیات می شود. برخی از پروتئین های گیاهی مانند کینوا، سویا، دانه چیا و دانه 

شاهدانه نیز همه انواع اسیدهای آمینه ضروری بدن را دارند.
سایر پروتئین های گیاهی، مانند آجیل، لوبیا و گندم، حداقل یک یا چند ماده 
مغذی ضروری را ندارند؛ بنابراین در هنگام مصرف آنها برای اطمینان از کامل 
بودن رژیم غذایی خود، از سایر پروتئین های متنوع و مختلف گیاهی نیز استفاده 

کنید.
اگر منابع حیوانی پروتئین را ترجیح می دهید، به خاطر داشته باشید که آنها حاوی 
چربی های اشباع شده هستند و خوردن بیش از حد آنها می تواند منجر به افزایش 
کلسترول)LDL(، بیماری قلبی و سكته شود. به طور کلی، گوشت های فوق 
فراوری شده، مانند هات داگ، سوسیس و ناگت مرغ اغلب دارای چربی اشباع و 
سدیم بیشتری هستند. ناگفته نماند که مصرف بیش از حد گوشت قرمز با افزایش 

خطر ابتلا به سرطان روده بزرگ نیز مرتبط است.

تازه های نشر

مجید قدیری عضو هیأت علمی مهندسی مکانیک دانشگاه بین المللی 
امام خمینی )ره( با رتبه دانشیاری و پژوهشگر حوزه ارتعاشات مکانیکی 
است. همچنین وی بیش از ۱۰۰ مقاله isi دارد و در این حوزه تدریس 

هم می کند.
 وی در گفتگو با خبرنگار حوزه علم و فناوری پایگاه خبری تحلیلی 
ارتعاشات  در حوزه  بنده  پژوهش های  اظهار کرد:  قزوین«،  »صبح 
مکانیکی، ساختارهای میکرونانو و همچنین ساختارهای بیولوژیک 

است.
وی افزود: در حوزه نانو  فناوری و هم بیو نانو فناوری پژوهش هایی انجام 
داده ام، اما کاری که اکنون بر آن تمرکز دارم و در حال پژوهش هستم 

ارتعاشات غیرخطی است.
پژوهشگر برتر استان قزوین ادامه داد: حوزه کاری که بنده انجام 
می دهم خدمات محور است نه محصول محور، شاید برخی از همکاران 
حتی  و  می دهند  انجام  محصول محور  کارهای  صنعت  حوزه  در 
انجام  ما  اما کاری که  راه اندازی می کنند،  دانش بنیان  شرکت های 
می دهیم در خصوص عیب یابی ماشین آلات صنعتی با استفاده از دانش 

ارتعاشات است.
این پژوهشگر اذعان کرد: همچنین ما هم به دانشجویان آموزش 
می دهیم و هم در حوزه صنعت وارد می شویم و با آن ها قراردادهایی 

تنظیم می کنیم که در نتیجه آن همکاری صورت می گیرد.
قدیری عنوان کرد: آن موضوعی که من برای خودم به عنوان یک 
ارزش و وظیفه می دانم این است که دانشجویانی را تربیت کنم که 
در این حوزه توانمند باشند و با دانشی که کسب می کنند، بتوانند 

موقعیت های شغلی خوبی را برای خودشان رقم بزنند.

دغدغه های صنعت اجازه همکاری با 
دانشگاه را نمی دهد

وی خاطرنشان کرد: پایش وضعیت و عیب یابی ماشین آلات با استفاده 
از دانش ارتعاشات حوزه نوپایی است و صنعت به آن نیاز دارد؛ بنابراین 
وظیفه خودم می دانم در این زمینه دانشجویان موفق، توانمند با اعتماد 
به نفس بالا را تربیت کنم که بتوانند با استفاده از دانش خود تأثیرگذار 

باشند.
پژوهشگر برتر استان با اشاره به چالش ها و مشکلات مسیر پژوهشی 
گفت: متاسفانه دغدغه هایی که بخش صنعت با آن ها درگیر است خارج 
از وظایف دانشگاه ها بوده و مربوط به حوزه قانون گذاری و حاکمیتی 

است.
این پژوهشگر ادامه داد: برای مثال ما وقتی یک دانشی را به صنعت 
عرضه می کنیم آن ها قبول دارند که به این دانش نیاز دارند اما اولویت 

خودشان را چیزهای دیگری قرار می دهند.
دکتر قدیری ابراز کرد: برخی از دغدغه های صنایع اجازه ندادهذایت 
که صنعت آن طور که باید وارد میدان تعامل و استفاده از ظرفیت های 
دانشگاه شود و همین موضوع باعث شد تا تعامل جدی و استفاده از 

ظرفیت دو طرف به شکل مفید صورت نگیرد. 
وی مطرح کرد: پژوهش پیشران توسعه پایدار یک کشور است، یکی از 
شاخص های توسعه در کشورهای مختلف میزان بها دادن به پژوهش 
است، کشورها برای اینکه به اقتدار برسند باید در حوزه پژوهش وارد 

شوند.
عضو هیأت علمی مهندسی مکانیک دانشگاه بین المللی امام خمینی 
دانش بنیان صورت  حوزه  در  که  اتفاقاتی  معمولا  کرد:  اضافه  )ره( 
می گیرد ابتدا از حوزه پژوهشی شروع شده است و پژوهش هایی که 
در مقالات صورت می گیرد سنگ بنای اتفاقاتی است که در نهایت به 

دانش فنی و ایجاد محصولات دانش محور ختم می شود.
این استاد دانشگاه با اشاره به اهمیت پژوهش و پژوهشگران یادآور شد 

پژوهش کامل تر و موثرتر خواهد بود.

پژوهشگر برتر استان قزوین تاکید کرد:
توسعه  برای  استوار  ستونی  پژوهش 

کشور
پژوهشگر برتر استان قزوین گفت: در دنیای امروز داشتن آگاهی و 
علم و فناوری یکی از محورها و شاخصه های مهم پیشرفت هر کشور 
شناخته می شود و همچنین تعالی جامعه ریشه در پژوهش های علمی 

دارد.
عباسعلی جنتی زاده، عضو هیات علمی گروه مهندسی باغبانی، با 
مرتبه علمی دانشیار در دانشگاه بین المللی امام خمینی )ره( از دیگر 
پژوهشگران برتر استان با اشاره به آخرین دستاورد خود اظهار کرد: 
اساساً فعالیت های پژوهشی یک استاد دانشگاه از بخش های مختلفی 
در  شده  منتشر  مقالات  پایان نامه ها،  پژوهشی،  طرح های  از  اعم 

مجلات، کتاب ها و اختراعات تشکیل شده است.
جنتی زاده ادامه داد: عمده پژوهش های بنده در ابعاد مختلف حوزه غذا و 
کشاورزی است، همچنین در بحث فیزیولوژی و نگهداری محصولات 
تازه، بحث های مربوط به درختان میوه و ایجاد ارقام و سیستم های 

کاشت جدید که موجب بهبود عملکرد تولید می شود، فعالیت دارم.
عضو هیأت علمی گروه مهندسی باغبانی دانشگاه بین المللی امام 
خمینی )ره( اذعان کرد: هم اکنون یک پروژه بلند مدتی را در دست 
گرفته ام که در خصوص اصلاح انگور و پسته است، باغستان های 
سنتی قزوین یک منبع ژنتیکی غنی برای برخی از صفات پسته است.

این استاد ادامه داد: تاکنون حدود 5۰ نمونه خاص را از این باغستان ها 
جمع آوری کرده ایم و امید داریم بتوانیم بخشی از صفات خوبی که در 
این نمونه ها وجود دارد را با ارقام تجاری موجود در کشور ترکیب کنیم 

و یک رقم با بازدهی اقتصادی بالاتر را در کشور ایجاد کنیم.
جنتی زاده ابراز کرد: البته قابل توجه است که این پروژه یک پژوهش 

: هر چه بها دادن  به حوزه پژوهشی بیش تر شود بی شک مسیرهای 
پژوهشی هموارتر و موقعیت ها روزافزون تر می شود. همچنین مبنای 
هر قدرتی اعم از مسائل نظامی و غیره با همین پژوهش ها شروع 

شده است.
دکتر قدیری در خصوص نگاه پژوهشگران به محیط تصریح کرد: 
پژوهشگران معمولا با یک علامت سوال در ذهن خود به دنبال پاسخ 
می روند و سعی می کنند امکانات محیط اطراف خودشان را مهندسی 
کنند و بتوانند از هر چیزی در مسیر پژوهشی و هدف خود استفاده کنند.

وی افزود: اگر موضوعات و نیازهای مالی و اقتصادی پژوهشگر مورد 
توجه قرار بگیرد، قطعا انگیزه ها در راه پژوهش بیش تر و مسیر هموارتر 

می شود.

گام اول پژوهش، آموزش است
پژوهشگر برتر استان تشریح کرد: پژوهش در زندگی پژوهشگران قطعا 
تاثیرگذار است، آن ها وقتی وارد حوزه ها و درگاه های جدید می شوند؛ 

جهان بینی و نوع نگرش آن ها به هستی عوض می شود. 
این استاد ادامه داد: وقتی جهان بینی در زندگی دقیق شود به تبع آن 
آرامش هم به زندگی شخصی و اجتماعی شخص ورود پیدا می کند؛ 
بنده همیشه این جمله را به دانشجویانم تاکید می کنم که به مقوله 
پژوهش صرفا به عنوان یک بحث علمی نگاه نکنید، بلکه این موضوع 

می تواند در زندگی شخصی هم مورد استفاده قرار بگیرد.
عضو هیأت علمی مهندسی مکانیک دانشگاه بین المللی امام خمینی 
)ره( با بیان اینکه پژوهش باید مسئله محور باشد، تاکید کرد: مسئله ای 
که افراد بر روی آن کار می کنند، باید از جنس نیاز جامعه و گره گشا 
باشد که در آن صورت می تواند اتفاقات خوبی را برای جامعه و شخص 

رقم بزند.
قدیری در پایان اظهار کرد: آموزش صحیح، گام اول برای جوانانی 
است که می خواهند در مسیرهای پژوهشی قرار بگیرند؛ هنگامی که 
آموزش درست صورت بگیرد مهارت هم در پی آن خواهد آمد و مسیر 

زمانبر است و کار 6 ماه الی یک سال نیست و از هنگامی که این پروژه 
شروع شده است تاکنون 6 سال گذشته است؛ شاید ۱۰ سال دیگر تا 
اتمام این پروژه باقی مانده باشد و امیدوار هستیم بعد از اتمام این پروژه 
یک رقم جدیدی را با شرایط بهتر ارائه کنیم که بتواند بازده اقتصادی 

بهتری را برای تولیدکنندگان و باغداران داشته باشد.
عنوان کرد: همچنین من و همکارانم یک شرکت با فرایند دانش بنیان 
را در مرکز رشد واحد های فناور تاسیس کردیم که مشغول فعالیت است 
و هدف این شرکت این است که بتواند نمونه های بهتر درختان میوه به 

ویژه پسته و پایه های پسته را در اختیار باغداران قرار دهد.
پژوهش های  که  اگرچه  کرد:  اضافه  قزوین  استان  برتر  پژوهشگر 
تئوریک جایگاه خاص خود را دارد اما پژوهش های ما تئوریک نیست 
و عمدتا کاربردی در بحث فیزیولوژی محصولات باغبانی و همچنین 
ایجاد ارقام جدید است و امیدوار هستیم آرام آرام به نتایج خوبی برسیم.

عدم تناسب پژوهش  کاربردی با هزینه  
امروزی

این پژوهشگر خاطرنشان کرد: قبل از اینکه من در دانشگاه بین المللی 
امام خمینی )ره( مشغول فعالیت شوم، یک همکاری با مرکز تحقیقات 
ژنوتیپ های  ایجاد  به  منجر  که  داشته ام  استان سمنان  کشاورزی 
امیدبخش زردآلو شد که در برابر سرمای شدید مقاوم هستند. همچنین 
این طرح از ۱۷ سال پیش شروع شد و ظرف دو الی سه سال آینده به 
اتمام می رسد و امید است بتوانیم ارقام جدید مقاوم به سرمای بهاره را 

در زردآلو معرفی کنیم.
جنتی زاده تصریح کرد: این پروژه ۱۷ ساله به هر حال یک دستاورد 
بزرگی است و می تواند مشکل سرمازدگی دیررس زردآلو را حل کند 
و مقاله ای که در مورد این کار بلند مدت نوشته شده در مجله علوم 

باغبانی ایران به چاپ رسیده است.
وی پایه و اساس قدرت یک کشور را علم و پژوهش دانست و بیان 
کرد: هر کشوری که پیشرفت داشته است، بی شک این پیشرفت مبتنی 

پژوهش هایی که در 
مقالات صورت می گیرد 

سنگ بنای اتفاقاتی 
است که در نهایت 

به دانش فنی و ایجاد 
محصولات دانش محور 

ختم می شود.

بر علم بوده است؛ و این علوم هستند که باعث پیشرفت و موفقیت یک 
جامعه می شود و در نهایت به زندگی مردم تسری پیدا می کند.

پژوهشگر برتر استان قزوین تشریح کرد: همچنین اگر به کشورهای 
تراز اول اقتصادی نگاه کنیم، متوجه می شویم که هیچ کدام از این 
کشورها از نظر علمی ضعیف نیستند، همچنین اگر علم وجود نداشته 
باشد کشورها و مردم عقب مانده می مانند و قطعاً تکلیف این نوع جامعه 

هم مشخص است.
این استاد با اشاره به نوع نگرش پژوهشگران به اطراف زندگی مطرح 
کرد: قطعاً ذهنیت و نوع نگرش افراد مختلف در حوزه پژوهش با هم 
متفاوت است اما معمولا یک پژوهشگر در وهله اول به خصوص در 
علوم کاربردی باید به دنبال یافتن یک نیاز اساسی در سطح جامعه 
باشد و بتواند فرایند پژوهشی خود را در راستای حل آن مسئله و برآورده 

کردن آن نیاز در جامعه، صنعت و کشور معطوف کند.
جنتی زاده اظهار کرد: بهترین حمایتی که از خود بنده صورت گرفته، 
قبل از فعالیتم در دانشگاه بین المللی امام خمینی )ره( بود. در پروژه 
اصلاح زردآلو برای مقاومت در سرمای دیررس بهاره، با همکاری مرکز 
تحقیقات استان سمنان حمایت فراوانی از بنده شده است و رئیس وقت 
مرکز تحقیقات استان سمنان در آن برهه از زمان هر امکانی که در 
دست داشت را در راستای این پروژه برای بنده فراهم کرد و خدا را 

شاکر هستم که این تلاش ها نتیجه داده است.
وی در خصوص حمایت از پژوهشگران در استان گفت: در حال حاضر، 
عمده حمایت هایی که از پژوهشگران دانشگاه می شود در قالب گرنت 
پژوهشی است که این گرنت ها معطوف به پژوهش های گذشته است 
و در قبال امتیازاتی که پژوهشگران ارائه می کنند یک مبلغی را به 
آن ها اختصاص می دهند اما برای پژوهش های کاربردی با هزینه های 

امروزی تناسب ندارد.

وضعیت پژوهشی در استان می توانست 
بهتر باشد

عضو هیات علمی گروه مهندسی باغبانی دانشگاه تاکید کرد: پژوهش 
یک امری نیست که معطوف به ساعات اداری باشد و تقریبا ما در 
تمامی ساعات شبانه روز درگیر انجام این پژوهش ها هستیم اما من از 
این قضیه خرسند هستم و لذت می برم که در راستای حل مشکلات 

جامعه قدم برمی دارم.
جنتی زاده یادآور شد: اکنون در برهه ای هستیم که معمولًا نگاه ها به 
مسائل و مشکلات کمی است و پژوهش ها از نظر تعداد و اندازه امتیاز 
می گیرند، اما نظر شخصی بنده این است اگر بخواهیم نگاه درست تری 
داشته باشیم باید معیار کیفی را در نظر بگیریم؛ اگر که می خواهیم اثر 
بهتری را از جامعه بگیریم باید معیارهای علم سنجی را از سطح کمی 

به کیفی تغییر دهیم.
وی همچنین افزود: در پژوهش نگاه باید بسیار دقیق باشد و نکته دوم 
این است که با اراده محکم باید وارد مسیر پژوهشی شد؛ در عصر 
حاضر نقطه ضعفی که بین برخی دانشجویان و افرادی که می خواهند 
در مسیر پژوهشی قرار بگیرند میبینم این است که با مطالعه بسیار کمی 
وارد عمل می شوند و از منابع روز دنیا استفاده بهینه و گاهی استفاده 

حداقلی هم نمی کنند.
این پژوهشگر برتر در پایان با اشاره به وضعیت پژوهشی استان بیان 
کرد: واقعیت این است که با پتانسیل های زیادی که در استان وجود 
دارد وضعیت پژوهشی باید خیلی بهتر از این شرایط باشد و برداشت 
بنده این است باید توجه ویژه ای به این موضوع شود و جای کار در این 
زمینه زیاد است؛ همچنین موثرین استان باید یک اندیشه جدیدی را در 

حمایت از پژوهش در استان داشته باشند.

پژوهش سنگ بنای تولید محصولات دانش محور است
عضو هیأت علمی، معاون پژوهشی دانشگاه و پژوهشگر برتر:           


